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Nejnovější čísla
Hospitalizovaní: 1781 (200 ve vážném stavu)
Proočkovanost: 62,7% obyvatel
Za 27. 1. podáno 36 182 vakcín (I. dávka: 2171,
II. dávka: 3636, III. posilující dávka: 30 375)
Denní přírůstek případů: 39 614 (za 27. 1.)
Úmrtí:Úmrtí: 37 092 (za 27. 1. zemřelo 5 lidí)

Už zítra v Deníku

Jaroslav Bašta: Tlak na
konflikt jde z Kyjeva
Praha – Vladimir Pu-
tin by z invaze na
Ukrajinu nic neměl,
zatímco ukrajinský
prezident Volodymyr
Zelenskyj ano. Tvrdí
to v rozhovoru pro
Deník poslanec za SPD
a bývalý velvyslanec
v Moskvě a Kyjevě Ja-
roslav Bašta.
„Ukrajina se nachází uprostředmnoha krizí a je
v područí oligarchů. Pro prezidenta Zelenského je
balancování na pokraji války záruka, že ještě něja-
ký čas setrvá v úřadě,“ říká. Naopak Rusko prý ne-
má k vojenskému úderu důvod. Rozebírá též roli ČR
ký čas setrvá v úřadě,“ říká. Naopak Rusko prý ne-
má k vojenskému úderu důvod. Rozebírá též roli ČR
ký čas setrvá v úřadě,“ říká. Naopak Rusko prý ne-

v současné krizi.
A proč jsou podle něj některé koaliční zákonné ná-
vrhy útokem na demokracii?
Čtěte rozhovor s JaroslavemBaštou
vrhy útokem na demokracii?
Čtěte rozhovor s JaroslavemBaštou
vrhy útokem na demokracii?

v zítřejším Deníku. (kp)

rozhovor Kateřiny Perknerové

Rozhovor
s poslancem
Jaroslavem
Baštou
již v pátek
v Deníku

Krátce

Test ve firmách ukázal
procento nakažených
Praha – Při testování zaměstnanců na covid-19 ve
firmáchmělo podle průzkumu Svazu průmyslu
a dopravy ČR pozitivní antigenní test 1,3 procenta
firmáchmělo podle průzkumu Svazu průmyslu
a dopravy ČR pozitivní antigenní test 1,3 procenta
firmáchmělo podle průzkumu Svazu průmyslu

pracovníků. Výsledkymá od 196 společností, kde
se ve dvou kolech testovalo téměř 150 tisíc pra-
covníků. U potvrzovacích PCR testů, na které
odesílá pozitivně testované většina podniků, se
část nákaz nepotvrdila. (čtk)

Český Boeing v Antarktidě

LET DO MRAZU. České aerolinky Smartwings včera
přistály jako první na světě s letadlem Boeing 737
MAX v Antarktidě. Let z norského Osla si objednala
společnost Aircontact pro dopravu členů Norského
polárního institutu na jejich základnu za jižním polár-
ním kruhem. Další let dopravce plánuje v závěru
února. Foto: ČTK

Ze silnic zmizí desítky přejezdů
JAN ŠINDELÁŘ

V
Česku postupně
mizí železniční
přejezdy. Jen loni
jich Správa že-
leznic zrušila

pětačtyřicet a v tomto trendu
míní pokračovat i letos.
„Správa železnic předpokládá
v letošním roce zrušit vyšší
desítky přejezdů, vše se však
bude odvíjet od správních
řízení a kompenzačních
opatření (zřizování náhrad-
ních komunikací),“ uvedla
mluvčí správy Nela Friebová.
Podnik přejezdy omezuje

zejména namálo využíva-
ných komunikací, tedy hlav-
ně na polních a lesních
cestách, nebo tam, kde je
možné najít přijatelnou ob-
jízdnou trasu či postavit no-
vou komunikaci.
Přejezdy alemizí také

z velkých železničních nebo
silničních staveb. Takto loni
například kvůli stavbě dál-
nice D3 zmizel přejezd na
trati z Českých Budějovic do
nice D3 zmizel přejezd na
trati z Českých Budějovic do
nice D3 zmizel přejezd na

Českých Velenic.
trati z Českých Budějovic do
Českých Velenic.
trati z Českých Budějovic do

„Rušení nebo nahrazování
přejezdů je velmi individu-
ální záležitost, neděje se

hromadnou formou, ale na-
opak se každémožné
zrušení/náhradamusí řádně
projednat se všemi dotčený-
mi složkami. Správa železnic
přistupuje zvlášť ke každému
případu, cílem je vždy do-
hodnout se na podmínkách
s vlastníky a uživateli před-
mětných komunikací,“ po-
psala Friebová.
Na české železniční síti se

dnes nachází 7734 přejezdů.
Z toho 4248 je vybaveno za-

bezpečovacím zařízením
(z toho 1611 se závorami).
Zbylých 3486 je vybaveno
pouze kříži. V roce 2018 evi-
dovala Správa železnic 7858
přejezdů a o rok později jich
bylo už o tři desítkyméně.
V roce 2021 došlo na pře-

jezdech ke 160 nehodám,
o téměř desetinu více než
před rokem. Ubylo ale zra-
něných i usmrcených. Cel-
kem jich bylo 28, meziročně
o 12méně.

NAODPIS. Žádný přejezd, dobrý přejezd. Správa železnic se se
snaží nebezpečné křížení železnic a silnic rušit. Foto: ČTK

Úřady nechtějí vyplatit bonus
za covid, tvrdí živnostníci
Stovky živnostníků čekaly
na náhrady škod, které
jim způsobil koronavirus.
Někteří se peněz ještě ne-
dočkali a zlobí se, že úřady
po nich chtějí neplnitelné
požadavky.

JIŘÍ JANDA

N
ová vláda sice
slíbila, že Fi-
nanční správa
budemísto
někdejšího

„zaklekávání“ vůči občanům
vstřícná, někteří z nich ale od
ní zatím žádnou vstřícnost
nezaznamenali. Příkladem
jsou živnostníci, jimž finanč-
ní úřady nyní odmítají vy-
plácet kompenzační bonus.
Ten je určen pro podnikatele,
jimž koronavirové zákazy
přinejmenším zčásti zne-
možnily jejich podnikání.
„Některým z nich volají a po-
žadují po nich doložit věci,
které však doložit nelze,“
uvedla generální ředitelka
Asociacemalých
a středních podniků a živ-
nostníků Eva Svobodová.

NESMYSLNÉ POŽADAVKY
Jako příklad uvedla obchod-
nici se sportovními poháry,
jíž klesly tržby, neboť se běž-
né sportovní akce nekonají.

Úředníci po ní požadovali se-
znam klientů včetně jejich
telefonních čísel, aby si ově-
řili, zda u ní skutečně chtěli
nakoupit. Nic takového sa-
mozřejmě běžní prodejci, do
jejichž provozoven chodí
různí zákazníci, k dispozici
nemají. „Navíc nemá ani žád-
ný souhlas s předáváním dat,
takže něco takového jen těž-
komůže doložit,“ podotkla
Svobodová.
Nešlo přitom o oje-

dinělou stížnost,
obdobné stesky
podnikatelské
organizace
zaznamenaly
i od dalších
lidí. „Nabyli
jsme dojmu,
že jim finanční
úřady kompen-
zační bonus ne-
chtějí vyplácet,“ pro-
hlásila Svobodová.
Finanční správa namítá, že

letos naprostou většinu žá-
dostí podnikatelů o vyplacení
kompenzačního bonusu
schválila. Od začátku roku
jich obdržela 22 634 a pro-
platila 22 394 z nich v sou-
hrnné hodnotě přes 740mi-
lionů korun. Zatím tedy úřa-
dy nevyřídily 240 žádostí.
„Samozřejmě se vyskytují

i případy podnikatelů, kteří

bonus neobdrží, protože ne-
splňují podmínky stanovené
zákonem,“ řekl mluvčí Gene-
rálního finančního ředitelství
Lukáš Heřtus. Podle něj totiž
mnohý podnikatel ocení, po-
kud s nimi úředníci před vy-
placením peněz vedou „ne-
formální komunikaci“. „Je tím
možno předejít situaci, kdy
bymusel neoprávněně vyžá-
dané prostředky následně
vracet, a to včetně zákonem

předepsaných sankcí,“
konstatoval.

Podle Komory
daňových po-
radcůmá ale
úředníkům
k vyplacení
kompenzač-
ního bonusu
stačit pouze
čestné prohlá-
šení od žadatele.

„Ti, kteří jsou oprav-
du hodně zasaženi, potře-
bují dostat pomoc rychle.
Myslím si, že tento režim byl
nastaven tak, aby to šlo rych-
le i s vědomím toho, že není
možné dopředu zkontrolovat,
že se vyplatí jen oprávněné
požadavky,“ řekla šéfová ko-
mory Petra Pospíšilová.
Nejde přitom pouze o její

osobní názor. „V tomto
smyslumáme i rozhodnutí
Krajského soudu v Plzni, že

zadržování těchto bonusů
není oprávněné,“ podotkla
šéfka asociace daňařů.
Úředníci si ale předpis vy-

kládají úplně jinak. „Co se tý-
čemetodiky vyplácení kom-
penzačního bonusu povin-
nost vyplatit bonus každému
žadateli ihned a v požadova-
né částce v zákoně podle mi-
nisterstva financí není uve-
dena,“ tvrdí mluvčí minister-
stva financí TomášWeiss.
Připustil však dílčí nedostat-
ky při vyplácení kompenzač-
ního bonusu.

NÁTLAKNA ŽADATELE
Při ověřování oprávněnosti
nároku tak podle něj některé
úřady zřejmě až příliš přenáší
důkazní povinnost na žada-
tele. „K nátlaku na žadatele,
aby vzal svou žádost zpět, by
rozhodně docházet nemělo,“
uvedla Finanční správa na
svých stránkách.
Nespokojeným žadatelům

o kompenzační bonus proto
ministerstvo financí doporu-
čuje, aby svou situaci úřední-
kům podrobně vysvětlili. Po-
kud nestačí webový formulář,
mohou v pracovních dnech
využít informační linku
225 092 392. Přijde-li jim za-
mítavé stanovisko, mohou se
proti němu ještě do 30 dnů
odvolat.

„Nabyli jsme
dojmu, že jim fi-

nanční úřady kom-
penzační bonus ne-
chtějí vyplácet.“

Eva Svobodová,
Asociacemalých a středních

podniků a živnostníků

Šéfka brněnské
univerzity chce,
aby její nástupce
skončil
Brno – Končící rektorka
Mendelovy univerzity v Brně
Danuše Nerudová doporučila
svému nástupci Vojtěchu
Adamovi rezignaci. Expertní
komise, jejíž vznik sama ini-
ciovala, našla několik vědec-
kých pochybení v odborných
článcích a doporučila jejich
stažení z časopisů. Nerudo-
voumrzí, že nyní je v sázce
dobré jméno univerzity, kte-
rému věnovala čtyři roky
usilovné práce. Napsala to ve
svém vyjádření. Vojtěch se
měl včera zúčastnit jmeno-
vání nových rektorů na
Pražském hradě, ale kvůli
nemoci nebyl přítomen.
Prezident pak jmenoval de-
set nových rektorů vysokých
škol. Většinou by seměli
ujmout funkce začátkem
února stejně jako Adam. Ny-
ní záleží na jeho postoji
a rozhodnutí, zda se rekto-
rem i tak chce stát, nebo re-
zignuje. V takovém případě
bymusel akademický senát
volbu opakovat a vybrat no-
vého rektora. (čtk)
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